

МЕЖДУНАРОДНАЯ КОНФЕРЕНЦИЯ – ПОЛЕВОЙ СЕМИНАР

**КУЛЬТУРНАЯ ГЕОГРАФИЯ ПАЛЕОЛИТА  
ВОСТОЧНО-ЕВРОПЕЙСКОЙ РАВНИНЫ:  
ОТ МИКОКА ДО ЭПИГРАВЕТТА**

**ПРОГРАММА**

к 100-летию со дня рождения Федора Михайловича Заверняева

Брянск – Хотылёво – Бетово – Юдиново

10–16 сентября 2019



CONFERENCE – FIELD WORKSHOP

**THE CULTURAL GEOGRA-  
PHY OF THE PALAEOLITHIC  
IN THE EAST-EUROPEAN PLAIN:  
FROM THE MICOQUIAN TO THE EPIGRAVETTIAN**

**PROGRAM**

dedicated to the 100th anniversary of Fedor Mikhailovich Zavernyaev

Bryansk – Khotylevo – Betovo - Youdinovo

10<sup>th</sup> to 16<sup>th</sup> September 2019

## **ОРГАНИЗАЦИОННЫЙ КОМИТЕТ**

### **Институт археологии РАН (ИА РАН):**

Х. А. Амирханов (чл.-корр. РАН, д.и.н, председатель оргкомитета)  
К. Н. Гаврилов (к.и.н., зам. председателя оргкомитета)  
Д. К. Еськова (к.и.н., секретарь)

### **Институт истории материальной культуры РАН (ИИМК РАН):**

С. А. Васильев (д.и.н., председатель оргкомитета)  
А. К. Очередной (к.и.н., зам. председателя оргкомитета)  
К. Н. Степанова (к.и.н., секретарь)  
М. Н. Желтова (к.и.н., секретарь)

### **Музей антропологии и этнографии им. Петра Великого (Кунсткамера) Российской академии наук (МАЭ РАН)**

Г. А. Хлопачев (к.и.н., зам. председателя оргкомитета)

### **Институт географии РАН (ИГ РАН)**

А. В. Панин (д.г.н., зам. председателя оргкомитета)

### **Правительство Брянской области**

В. Н. Оборотов (зам. губернатора, координатор департамента)  
*Департамент культуры Правительства Брянской области*  
Е.А. Марина (зам. директора департамента), Е.Ю. Зерина (советник)

### **Брянский государственный университет им. акад. Петровского (БГУ)**

А. В. Антюхов (д.ф.н., ректор),  
Т.А. Степченко (д.п.н., проректор по научно-исследовательской работе и международным связям),  
А.Е. Шинаков (д.и.н., профессор)

### **Брянский государственный краеведческий музей**

И. К. Кулешова (директор), В. П. Алексеев (заместитель директора),  
Н. И. Наумова (главный хранитель)

*электронная почта: [desna2019@gmail.com](mailto:desna2019@gmail.com)*

## **ORGANIZERS**

### **Institute of Archaeology Russian Academy of Sciences:**

Hizri A. Amirkhanov

(Corresponding Member of RAS, habilitated doctor, chairman of the organizing committee)

Konstantin N. Gavrilov (PhD, vice chairman of the organizing committee)

Daria K. Eskova (PhD, secretary)

### **Institute for the History of Material Culture Russian Academy of Sciences:**

Sergey A. Vasilyev (habilitated doctor, chairman of the organizing committee)

Aleksander K. Otcherednoy (PhD, vice chairman of the organizing committee)

Ksenia N. Stepanova (PhD, secretary)

Maria N. Zheltova (PhD, secretary)

### **Peter the Great Museum of Anthropology and Ethnography (the Kunstkamera)**

#### **Russian Academy of Sciences:**

Gennady A. Khlopachev (PhD, vice chairman of the organizing committee)

### **Institute of Geography Russian Academy of Sciences:**

Andrey V. Panin (habilitated doctor)

### **The Government of the Bryansk Oblast':**

Vladimir N. Oborotov (vice governor)

*Department of culture of the Government of the Bryansk Oblast':*

Elena A. Marina (Deputy Director of the Department), Elena Yu. Zerina (adviser)

### **Acad. Petrovsky Bryansk State University:**

Andrey V. Antyukhov (habilitated doctor, rector),

Tatyana A. Stepchenko (habilitated doctor, vice rector),

Evgeniy A. Shinakov (habilitated doctor, professor)

### **Bryansk State Museum of the Regional History:**

Irina K. Kuleshova (director), Vladimir P. Alekseev (vice director),

Natalya I. Naumova (chief curator)

*e-mail: desna2019@gmail.com*

**РЕГЛАМЕНТ  
TIMING**

**10 СЕНТЯБРЯ, ВТОРНИК  
10<sup>TH</sup> SEPTEMBER, TUESDAY**

*Брянский театр юного зрителя (ул. Горького, 20, Брянск)  
Bryansk Regional Theatre for Young People (Ulitsa Gor'kogo, 20, Bryansk)*

10.00–11.45 – Регистрация	10.00–11.45 – Registration
12.00–15.10 – Пленарная секция	12.00–15.10 – Plenary session
16.00 – Приветственный фуршет	16.00 – Social meeting

**11 СЕНТЯБРЯ, СРЕДА  
11<sup>TH</sup> SEPTEMBER, WEDNESDAY**

*БГУ, Конференц-зал (ул. Бежицкая, 14, Брянск)  
Bryansk State University, Conference hall (Ulitsa Bezhitskaya, 14, Bryansk)*

09.00–14.00 – Секция 1	09.00–14.00 – Session 1
14.00–15.00 – Обед	14.00–15.00 – Lunch
15.00–17.00 – Секция 2	15.00–17.00 – Session 2

**12 СЕНТЯБРЯ, ЧЕТВЕРГ  
12<sup>TH</sup> SEPTEMBER, THURSDAY**

10.00–14.00 – Полевая экскурсия на стоянки Хотылёво I и Бетово	
10.00–14.00 – Field excursion to the sites of Khotylevo I and Betovo	
14.00–15.00 – Обед	14.00–15.00 – Lunch
15.00–17.00 – Секция 3. Постерные доклады	15.00–17.00 – Session 3. Posters
16.00–17.00 – Дискуссия	16.00–17.00 – Discussion
17.00 – Выезд в Брянск	17.00 – Departure to Bryansk

**13 СЕНТЯБРЯ, ПЯТНИЦА  
13<sup>TH</sup> SEPTEMBER, FRIDAY**

*БГУ, Конференц-зал (ул. Бежицкая, 14, Брянск)  
Bryansk State University, Conference hall (Ulitsa Bezhitskaya, 14, Bryansk)*

09.00–14.00 – Секция 4	09.00–14.00 – Session 4
14.00–15.00 – Обед	14.00–15.00 – Lunch
15.00–17.00 – Секция 5	15.00–17.00 – Session 5
17.35–17.55 – Дискуссия	17.35–17.55 – Discussion

**14 СЕНТЯБРЯ, СУББОТА**  
**14<sup>TH</sup> SEPTEMBER, SATURDAY**

*БГУ, Конференц-зал (ул. Бежицкая, 14, Брянск)*  
*Bryansk State University, Conference hall (Ulitsa Bezhitskaya, 14, Bryansk)*

09.00–14.00 – Секция 6

09.00–14.00 – Session 6

14.00–15.00 – Обед

14.00–15.00 vLunch

15.00–18.00 – Полевая экскурсия на стоянки Хотылёво 2 и Хотылёво 6

15.00–18.00 – Field excursion to the sites Khotylevo 2 and Khotylevo 6

**15 СЕНТЯБРЯ, ВОСКРЕСЕНЬЕ**  
**15<sup>TH</sup> SEPTEMBER, SUNDAY**

10.00–18.00 – Полевая экскурсия на стоянку Юдиново

10.00–18.00 – Field excursion to Yudinovo

**16 СЕНТЯБРЯ, ПОНЕДЕЛЬНИК**  
**16<sup>TH</sup> SEPTEMBER, MONDAY**

*Брянский государственный краеведческий музей (пл. Партизан 6, Брянск)*  
*Bryansk State Museum of Regional History (Ploshchad' Partizan, 6, Bryansk)*

10.00–12.00 – Секция 7. Постерные доклады

12.30–14.30 – Показ коллекций Хотылёво I, Хотылёво 2, Хотылёво 6 и Бетово

12.00–12.30 – Кофе-брейк

14.30–15.30 – Общая дискуссия и закрытие конференции

10.00–12.00 – Session 7. Poster presentations

12.30–14.30 – Presentation of collections of the sites Khotylevo I, Khotylevo 2, Khotylevo 6 and Betovo

12.00–12.30 – Coffee break

14.30–15.30 – General discussion and closing of the conference

**Пленарный доклад:** 20 мин

**Устный доклад на сессии:** выступление – 15 мин.,  
ответы на вопросы – 5 мин. (общее время – 20 мин.)

**Постерный доклад:** выступление – 5 мин. с возможностью демонстрации презентации (постер вывешен в течение дня, к формату постеров оргкомитет требований не выдвигает)

PLEASE NOTE

Presentation **on plenary session – 20 minutes**

**Oral presentation – 15 minutes**, with an additional **5 minutes** for questions  
(20 minutes in total)

**Posters** are shown during the day,  
then at the session the speaker has **5 minutes** for presentation

**ВАЖНО!**

**Все русскоязычные доклады необходимо сопровождать презентацией,  
в которой заголовки, основные положения и выводы  
будут продублированы на английском языке.**

**10 СЕНТЯБРЯ, ВТОРНИК**  
**10<sup>TH</sup> SEPTEMBER, TUESDAY**

Пленарные доклады – 20 мин.  
The plenary presentation – 20 minutes

10.00–11.45 – Регистрация участников

10.00–11.45 – Registration

12.00 – Приветствие руководителей администрации Брянской области

12.00 – Conference Opening. Greetings from the heads of the administration of the Bryansk region.

**12.30–15.10 – Пленарная секция**

**12.30–15.10 – Plenary session**

*Председатель: Панин Андрей Валерьевич*

*Chairman: Panin Andrey V.*

**П.1.** 12.30–12.50 – **Дубровский Александр Михайлович** (д.и.н., профессор БГУ, Брянск). *Фёдор Михайлович Заверняев (1919–1994): археолог, краевед, личность*

**P.1.** 12.30–12.50 – **Dubrovski Alexander M.** (Professor BSU, Bryansk). *Fyodor Mikhailovich Zavernyaev (1919–1994): archaeologist, local historian, personality*

**П.2.** 12.50–13.10 – **Очередной Александр Константинович** (к.и.н., ИИМК РАН, Санкт-Петербург). *Средний палеолит Подесенья и Русской равнины: основные направления дальнейших исследований*

**P.2.** 12.50–13.10 – **Otcherednoy Aleksander K.** (IHMC RAS, Saint-Petersburg). *The Middle Palaeolithic of Desna region and Russian plain: main perspectives of future investigation*

**П.3.** 13.10–13.30 – **Гаврилов Константин Николаевич** (к.и.н., ИА РАН, Москва). *Верхний палеолит в окрестностях села Хотыльво: современное состояние изучения, актуальные проблемы и перспективы исследований*

**P.3.** 13.10–13.30 – **Gavrilov Konstantin N.** (IA RAS, Moscow). *Upper Palaeolithic in the area of the Khotylevo village: current state of knowledge, current problems and research prospects*

**13.30–13.50 – Кофе-брейк**

**13.30–13.50 – Coffee break**

*Председатель: Васильев Сергей Александрович*

*Chairman: Vasilyev Sergey A.*

**П.4.** 13.50–14.10 – **Хлопачев Геннадий Адольфович** (к.и.н., МАЭ РАН, Санкт-Петербург). *Структура и относительная хронология жилых и хозяйственных объектов культурного слоя Юдиновского верхнепалеолитического поселения*

**P.4.** 13.50–14.10 – **Khlopatchev Gennady A.** (MAE RAS, Saint-Petersburg). *The structure and relative chronology of different objects in cultural layer of Yudinovo Upper Palaeolithic settlement*

**П.5.** 14.10–14.30 – **Панин Андрей Валерьевич.** (д.г.н., ИГ РАН, МГУ им. М.В. Ломоносова Москва). *Условия освоения долинно-балочной сети Русской равнины позднепалеолитическим человеком*

**P.5.** 14.10–14.30 – **Panin Andrey V.** (IG RAS, MSU, Moscow). *The conditions for the development of the valley-girder network of the Russian Plain by the Late Palaeolithic man*

- П.6.** 14.30–14.50 – **Прокопишин Руслан Владимирович** (НК ИКОМОС, Брянск) *Археологические комплексы «Хотылёво» и «Юдиново» - претенденты на включение в Список всемирного культурного наследия ЮНЕСКО. Перспективы создания научно-исследовательского музея-заповедника археологии на территории Брянской области*
- P.6.** 14.30–14.50 – **Prokopishin Ruslan V.** (ICOMOS, Bryansk). *The archaeological complexes «Khotylevo» and «Yudinovo» as the candidates for inclusion in the UNESCO World Heritage List. Prospects for the creation of an archeological Museum-Reserve in the Bryansk region*
- П.7.** 14.50–15.10 – **Шинаков Евгений Александрович** (д.и.н., профессор БГУ, Брянск). *Хотылёво после палеолита*
- P.7.** 14.50–15.10 – **Shinakov Evgeniy A.** (Professor BSU, Bryansk) *Khotylevo after the Palaeolithic*

**16.00 – Приветственный фуршет**

16.00 – Social meeting

**11 СЕНТЯБРЯ, СРЕДА**  
**11<sup>TH</sup> SEPTEMBER, WEDNESDAY**

Доклад – 15 мин., ответы на вопросы – 5 мин.  
The presentation – 15 minutes, questions – 5 minutes.

**09.00–14.00 – Секция 1**

**09.00–14.00 – Session 1**

*Председатель: Панин Андрей Валерьевич*

*Chairman: Panin Andrey V.*

- 1.1.** 09.00–09.20 – **Hein Michael**, Weiß Marcel, Lauer Tobias, Goldberg Paul, Otcherednoy Alexander K. *Luminescence chronology of the key-Middle Palaeolithic site Khotylevo I-6-2 (Bryansk Region) – Implications for the timing of occupation and landscape*
- 1.2.** 09.20–09.40 – **Курбанов Реджеп Нурмурадович**, Панин Андрей Валерьевич, Синицын Андрей Александрович, Очередной Александр Константинович. *Новые данные об абсолютном возрасте палеолитических стоянок Русской равнины (Костёнки, Хотылёво)*
- 1.2.** 09.20–09.40 – **Kurbanov Redzep N.**, Panin Andrey V., Sinitsyn Andrey A., Otcherednoy Aleksander K. *New data on the absolute age of the Palaeolithic sites on the Russian Plain (Kostënki, Khotylevo)*
- 1.3.** 09.40–10.00 – **Синицын Андрей Александрович**, Свендсен Йон-Инге, Мюррей Эндрю. *Проблемы радиоуглеродного и OSL датирования культурных слоев палеолитических стоянок: костенковский опыт*
- 1.3.** 09.40–10.00 – **Sinitsyn Andrey A.**, Svendsen John Inge, Murray Andrew. *Problems of C14 and OSL dating of cultural layers of Palaeolithic sites: Kostënki experience*
- 1.4.** 10.00–10.20 – **Сычева Светлана Арсеньевна**. *Палеопочвы МИС 5–3 и культурные слои поселений конца среднего и начала верхнего палеолита в центральной части Русской равнины 1*
- 1.4.** 10.00–10.20 – **Sycheva Svetlana A.** *MIS 5–3 palaeosols and cultural horizons of the Middle and Early Upper Palaeolithic sites on the central part of Russian Plain*



**10.20–10.40 – Кофе-брейк**  
**10.20–10.40 – Coffee break**

*Председатель: Neruda Petr*  
*Chairman: Neruda Petr*

- 1.5.** 10.40–11.00 – **Вишняцкий Леонид Борисович**, Бурлаку Виталий Анатольевич, Воскресенская Екатерина Владимировна, Нехорошев Павел Евгеньевич, Очередной Александр Константинович, Higham Tom. *Новые данные по хронологии среднего палеолита Пруто-Днестровского междуречья*
- 1.5.** 10.40–11.00 – **Vishnyatsky Leonid B.**, Burlacu Vitalie A., Voskresenskaya Ekaterina V., Nekhoroshev Pavel E., Otcherednoy Alexander K., Higham Tom. *New data on the chronology of the Middle Palaeolithic of the Prut-Dniester interfluve*
- 1.6.** 11.00–11.20 – **Степанчук Вадим Николаевич**. *Среднепалеолитические памятники с двусторонними изделиями севера Украины*
- 1.6.** 11.00–11.20 – **Stepanchuk Vadim N.** *Middle Palaeolithic sites with bifacial tools in the north of Ukraine*
- 1.7.** 11.20–11.40 – **Кулаков Сергей Александрович**. *Вариабельность среднепалеолитических индустрий на Северо-Западном Кавказе*
- 1.7.** 11.20–11.40 – **Kulakov Sergey A.** *Variability of the Middle Palaeolithic industries in the Northwest Caucasus*
- 1.8.** 11.40–12.00 – **Kot Malgorzata**. *Truncating-faceting technique in Ciemna cave assemblage*

**12.00–12.20 – Кофе-брейк**  
**12.00–12.20 – Coffee break**

*Председатель: Кулаков Сергей Александрович*  
*Chairman: Kulakov Sergey A.*

- 1.9.** 12.20–12.40 – **Колесник Александр Викторович**. *Технология первичного расщепления камня на стоянке Сухая Мечётка*
- 1.9.** 12.20–12.40 – **Kolesnik Aleksander V.** *Lithic technology in the site of Sukhaya Mechotka.*
- 1.10.** 12.40–13.00 – **Шалагина Алёна Владимировна**, Колобова Ксения Анатольевна, Маркин Сергей Васильевич. *Бифасиальная технология Чагырской пещеры (Северо-Западный Алтай)*
- 1.10.** 12.40–13.00 – **Shalagina Aliona V.**, Kolobova Ksenia A., Markin Sergey V. *Bifacial technology in the Chagyrskaya cave assemblage (Northwest Altai).*
- 1.11.** 13.00–13.20 – **Козликин Максим Борисович**. *Динамика среднепалеолитических индустрий Алтая: новые данные*
- 1.11.** 13.00–13.20 – **Kozlikin Maxim B.** *Dynamics of Middle Palaeolithic industries in Altai: new evidences.*
- 1.12.** 13.20–13.40 – **Мещерин Михаил Николаевич**, Филатов Егор Алексеевич. *К технико-типологической характеристике раннего палеолита Забайкалья*

**1.12.** 13.20–13.40 – **Meshcherin Mikhail N., Filatov Egor A.** *On the techno-typological characteristic of the Early Palaeolithic in Transbaikalia*

**1.13.** 13.40–14.00 – **Белоусова Наталья Евгеньевна.** *Стратегии обработки камня в комплексе начального верхнего палеолита стоянки Кара-Бом*

**1.13.** 13.40–14.00 – **Belousova Natalia E.** *Stone knapping strategies in the assemblage of the Initial Upper Palaeolithic site of Kara-Bom*

**14.00–15.00 – Обед**

**14.40–15.00 – Lunch**

**15.00–17.00 – Секция 2**

**15.00–17.00 – Session 2**

*Председатель: Колесник Александр Викторович*

*Chairman: Kolesnik Aleksandr V.*

**2.1.** 15.00–15.20 – **Neruda Petr.** *Moravia between Neanderthals and Anatomically Modern Humans*

**2.2.** 15.20–15.40 – **Захариков Андрей Петрович.** *Ранний верхний палеолит на юго-востоке Восточно-Европейской равнины (по материалам новых раскопок стоянки Непряхино)*

**2.2.** 15.20–15.40 – **Zakharikov Andrey P.** *Early Upper Palaeolithic in the southeast of the East European Plain (based on new excavations of the Nepryakhino site)*

**2.3.** 15.40–16.00 – **Павлов Павел Юрьевич.** *Культурные особенности стоянок начала верхнего палеолита на северо-востоке Восточноевропейской равнины*

**2.3.** 15.40–16.00 – **Pavlov Pavel Yu.** *Beginning of the Upper Palaeolithic in the northeast of the East European Plain: cultural features of the sites*

**2.4.** 16.00–16.20 – **Nițu Elena-Cristina, Cârciumaru Marin, Ovidiu Cîrstina, Lupu Florin Ionuț, Leu Marian, Nicolae Adrian.** *At the edge of the East European Plain: Early Upper Palaeolithic in eastern Carpathians*

**2.5.** 16.20–16.40 – **Ожерельев Дмитрий Викторович, Павленок Галина Дмитриевна, Харевич Владимир Михайлович, Таймагамбетов Жакен К.** *Новые данные о верхнем палеолите Северо-Восточного Казахстана (по материалам многослойной стоянки Ушбулак)*

**2.5.** 16.20–16.40 – **Ozherelyev Dmitry V., Pavlenok Galina D., Kharevich Vladimir M., Taymagambetov Jaken K.** *New data on the Upper Palaeolithic of North-East Kazakhstan (based on the multilayer site Ushbulak)*

**2.6.** 16.40–17.00 – **Анойкин Антон Александрович, Джасыбаев Е.А., Мамиров Т.Б.** *Исследования многослойной верхнепалеолитической стоянки Рахат в Юго-Восточном Казахстане*

**2.6.** 16.40–17.00 – **Anoykin Anton A., Jasybaev E.A., Mamirov T.B.** *Investigations of the multilayer Upper Palaeolithic site of Rakhat in Southeast Kazakhstan*

**17.00–17.30 – Дискуссия**

**17.00–17.30 – Discussion**

**12 СЕНТЯБРЯ, ЧЕТВЕРГ**  
**12<sup>TH</sup> SEPTEMBER, THURSDAY**

**10.00–14.00 – Полевая экскурсия на стоянки Хотылёво I и Бетово**

**10.00–14.00 – Field excursion to the sites of Khotylevo I and Betovo**

**14.00–15.00 – Обед** (столовая в д. Бетово)

**14.00–15.00 – Lunch** (canteen in Betovo village)

**15.00–17.00 – Секция 3. Постерные доклады**

**15.00–17.00 – Session 3. Posters**

*Модератор: Степанова Ксения Николаевна*

*Moderator: Stepanova Kseniya N.*

15.00–16.00 – Постерные доклады (5 мин)

15.00–16.00 – Poster presentations (5 min)

- 3.1.** Weiß Marcel, Lauer Tobias, **Hein Michael**, Stahlschmidt Mareike, Otcherednoy Aleksander K., Wiśniewski Andrzej. Living on the northern European Plain: Neanderthal population dynamics between MIS5 and early MIS3
- 3.2.** **Колесник Александр Викторович**, Ревина Елена Олеговна, Очередной Александр Константинович, Данильченко Алексей Юрьевич, Зоров Юрий Николаевич. *Новые находки палеолита с Нижнего Дона*
- 3.2.** **Kolesnik Aleksander V.**, Revina Elena O., Otcherednoy Aleksander K., Danilchenko Aleksey Yu., Zorov Yuriy N. *New Palaeolithic assemblage from Lower Don region*
- 3.3.** **Данильченко Алексей Юрьевич**, Колесник Александр Викторович. *Новые исследования местонахождения Марьева Гора в Северо-Восточном Приазовье*
- 3.3.** **Danilchenko Aleksey Yu.**, Kolesnik Aleksander V. *New investigations of the surface scatter Marieva Gora in the North-East Azov region*
- 3.4.** **Gryczewska Natalia.** *A problem of Mousterian in Poland*
- 3.5.** **Kot Małgorzata**, Gryczewska Natalia, Krajcarz Magdalena, Krajcarz Maciej, Moskal-del Hoyo Magdalena, Berto Claudio, Zarzecka Katarzyna, Wertz Krzysztof, Szymanek Marcin, Szeliga Marcin, Wojenka Michał. *Jerzmanowician in Koziarnia cave*
- 3.6.** **Hoffecker John Frank**, Nehoroshev Pavel E., Vishnyatsky Leonid B., Otcherednoy Aleksander K. *Late Middle Palaeolithic sites on the south-central plain of Eastern Europe and their place in the transition to the Upper Palaeolithic*
- 3.7.** **Sázelová Sandra**, Hromadová Bibiána, Trinkaus Erik, Svoboda Jiří. *Human and non-human taphonomic agents in new palaeoanthropological evidence from Pavlov I site, Czech Republic*
- 3.8.** **Hromadová Bibiána.** *Комплекс граветтийских памятников в Мораванах над Вагом, Словакия*
- 3.9.** **Романис Татьяна Владимировна**, Седов Сергей Николаевич, Лебедева Марина Павловна, Лев Сергей Юрьевич. *Педогенетический анализ разреза Зарайск: сохранность палеопочвенных признаков финального плейстоцена и наложенные голоценовые процессы в культурных слоях*

**3.9. Romanis Tatiana V., Sedov Sergey N., Lebedeva Marina P., Lev Sergey Yu.** *Pedogenetic analysis of the Zaraysk section: the preservation of palaeosol marks of the final Pleistocene and superimposed Holocene processes in the cultural layers*

**3.10. Шейнкман Владимир Семенович, Юртаев Андрей Александрович, Бобков Роман Андреевич, Седов Сергей Николаевич.** *Позднеплейстоценовые палеопочвы севера Западной Сибири – маркеры поверхностей обитания мегафауны и человека в эпоху позднего палеолита*

**3.10. Sheinkman Vladimir S., Yurtaev Andrey A., Bobkov Roman A., Sedov Sergey N.** *Late Pleistocene palaeosols in the north of Western Siberia – markers of the surfaces of megafauna and humans living in Late Palaeolithic*

**3.11. Matasov Viktor M., Brichiova Svetlana S., Palenov Andrey Yu., Kandinov Mikhail N., Medvedev Stanislav P.** *Study of the Palaeolithic site Avdeevo from the geoarchaeological perspective*

**3.12. Марченко Дарья Валерьевна.** *Современные методы исследования стратиграфии и планиграфии комплексов начального верхнего палеолита в склоновых отложениях Центральной Азии*

**3.12. Marchenko Daria V.** *Modern methods for the study of stratigraphy and planigraphy of complexes of the initial Upper Palaeolithic in slope deposits of Central Asia*

**16.00–17.00 – Дискуссия**

**16.00–17.00 – Discussion**

**17.00 – Выезд в Брянск**

**17.00 – Departure to Bryansk**

**13 СЕНТЯБРЯ, ПЯТНИЦА**

**13<sup>TH</sup> SEPTEMBER, FRIDAY**

*Доклад – 15 мин., ответы на вопросы – 5 мин.  
The presentation – 15 minutes; questions – 5 minutes.*

**09.00–14.00 – Секция 4**

**09.00–14.00 – Session 4**

*Председатель: Хоффекер Дж. Ф.*

*Chairman: Hoffecker John Frank*

**4.1. 09.00–09.20 – Куренкова Елена Ивановна, Грибченко Юрий Николаевич, Тумской Владимир Евгеньевич.** *Влияние мерзлотных условий на среду обитания древнего человека и формирование культурных слоев на позднепалеолитических стоянках в долине р. Десны*

**4.1. 09.00–09.20 – Kurenkova Elena I., Gribchenko Yuri N., Tumskoy Vladimir E.** *The influence of permafrost conditions on the environment of ancient man and the formation of cultural layers in the Late Palaeolithic sites in the valley of the river Desna*

**4.2. 09.20–09.40 – Ковалева Наталия Олеговна, Семенова Татьяна Александровна, Ковалёв Иван Васильевич.** *Палеоэкология верхнего палеолита Подесенья, по результатам изотопных исследований лессово-почвенных серий Трубчевского ополья*

- 4.2. 09.20–09.40 – **Kovaleva Natalia O.**, Semenova Tatyana A., Kovalev Ivan V. *Palaeoecology of the Desna Upper Palaeolithic according to the results of isotopic studies of loess-sol series of the Trubchevsky Opolye*
- 4.3. 09.40–10.00 – **Sedov Sergey N.**, Sinitsyn Andrey A., Bessudnov Alexander A., Romanis Tatyana V., Lebedeva Marina P., Shulimovskikh Lyudmila, Sheinkman Vladimir S. *Natural and human-induced processes in the palaeosols of the upper humus bed in the section Kostenki 14 and 17 (K14 and K17)*
- 4.4. 10.00–10.20 – **Наугольных Сергей Владимирович.** *Верхнеплейстоценовые палеопочвы Раменья (Московская область): материалы к реконструкции катениальной последовательности*
- 4.4. 10.00–10.20 – **Naugolnykh Sergey V.** *Upper Pleistocene Palaeosols of Ramenye (Moscow Region): materials for reconstruction of the catenial sequence*
- 4.5. 10.20–10.40 – **Кузьмин Ярослав Всеволодович.** *Радиоуглеродная хронология палеолитических Homo sapiens sapiens Евразии: результаты, проблемы, перспективы*
- 4.5. 10.20–10.40 – **Kuzmin Yaroslav V.** *Radiocarbon chronology of the Palaeolithic Homo sapiens sapiens of Eurasia: results, problems, prospects*

**10.40–11.00 – Кофе-брейк**

**10.40–11.00 – Coffee break**

*Председатель: Павлов Павел Юрьевич*

*Chairman: Pavlov Pavel Yu.*

- 4.6. 11.00–11.20 – **Бессуднов Александр Александрович.** *Костёнки 17 (ст. Спицынская стоянка): некоторые результаты работ последних лет*
- 4.6. 11.00–11.20 – **Bessudnov Alexander A.** *Kostenki 17 (Spitsyn site): some results of the recent years investigations*
- 4.7. 11.20–11.40 – **Лада Антон Русланович.** *Общие и локальные черты ориньяка Костёнок*
- 4.7. 11.20–11.40 – **Lada Anton R.** *General and local features of the Aurignacian of Kostenki*
- 4.8. 11.40–12.00 – **Лисицын Сергей Николаевич,** Цветкова Наталия Александровна. *Последовательность культур ранней и средней поры верхнего палеолита в Костёнках в свете новых исследований на стоянках Борщево 5 и Костёнки 12*
- 4.8. 11.40–12.00 – **Lisitsyn Sergey N.,** Tsvetkova Natalia A. *The sequence of cultures of the early and middle Upper Palaeolithic in Kostenki in the light of new studies at the sites Borschevo 5 and Kostenki 12*
- 4.9. 12.00–12.20 – **Дудин Александр Евгеньевич,** Pryor Alexander. *Характер постдепозиционных изменений на площади третьего костно-земляного комплекса стоянки Костёнки 11 (Аносовка 2)*
- 4.9. 12.00–12.20 – **Dudin Alexander E.,** Pryor Alexander. *The nature of post-depositional changes in the third bone-earthen complex area at Kostenki 11 (Anosovka 2)*

**12.20–12.40 – Кофе-брейк**

**12.20–12.40 – Coffee break**

*Председатель: Гаврилов Константин Николаевич*  
*Chairman: Gavrilov Konstantin N.*

**4.10.** 12.40–13.00 – **Лев Сергей Юрьевич.** *Стоянки костёнковско-авдеевской культуры в Зарайске: хронология и пространственная специфика*

**4.10.** 12.40–13.00 – **Lev Sergey Y.** *Kostënki-Avdeevo archaeological culture sites in Zaraysk: chronology and spatial specificity*

**4.11.** 13.00–13.20 – **Беляева Валентина Ивановна.** *Поселенческие комплексы Пушкарей I*

**4.11.** 13.00–13.20 – **Belyaeva Valentina I.** *Living areas in the Pushkary I site*

**4.12.** 13.20–13.40 – **Nerudová Zdeňka.** *Late Upper Palaeolithic Occupation in Moravia (Czech Republic)*

**4.13.** 13.40–14.00 – **Ахметгалева Наталья Борисовна, Бурова Наталья Дмитриевна.** *К вопросу о роли природных факторов в формировании быковской археологической культуры верхнего палеолита*

**4.13.** 13.40–14.00 – **Akhmetgaleeva Natalya B., Burova Natalya D.** *On the question of natural factors in the formation of the Byki archaeological Upper Palaeolithic culture*

**14.00–15.00 – Обед**

**14.00–15.00 – Lunch**

**15.00–17.00 – Секция 5**

**15.00–17.00 – Session 5**

*Председатель: Nerudová Zdeňka*  
*Chairman: Nerudová Zdeňka*

**5.1.** 15.00–15.20 – **Бессуднов Александр Николаевич, Бессуднов Александр Александрович, Захарова Елена Юрьевна.** *Дивногорье 9 – опорный разрез финального плейстоцена на Среднем Дону*

**5.1.** 15.00–15.20 – **Bessudnov Alexander N., Bessudnov Alexander A., Zakharova Elena Y.** *Divnogorye 9 – the key section of the final Pleistocene on the Middle Don*

**5.2.** 15.20–15.40 – **Чубур Артур Артурович.** *Итоги археозоологического изучения Хотылёвского позднепалеолитического поселения*

**5.2.** 15.20–15.40 – **Chubur Artur A.** *The results of the archaeozoological study of the Khotylevo Late Palaeolithic site*

**5.3.** 15.40–16.00 – **Желтова Мария Николаевна, Бурова Наталья Дмитриевна.** *Заяц в составе фаунистических коллекций верхнепалеолитических памятников Подесенья*

**5.3.** 15.40–16.00 – **Zhelтова Maria N., Burova Natalya D.** *Hare in the context of faunal collections of the Upper Palaeolithic Desna Basin sites*

**5.4.** 16.00–16.20 – **Кузьминова Юлия Владимировна.** *Фаунистические материалы позднеплейстоценового времени из Каповой пещеры*

**5.4.** 16.00–16.20 – **Kuzminova Julia V.** *Faunistic materials of the Late Pleistocene layers of the Kapova cave*

**5.5.** 16.20–16.40 – **Otte Marcel.** *Différences structurelles entre paléolithique moyen et supérieur en Europe Orientale*

**16.40–17.30 – Дискуссия**  
**16.40–17.30 – Discussion**

**14 СЕНТЯБРЯ, СУББОТА**  
**14<sup>TH</sup> SEPTEMBER, SATURDAY**

Доклад – 15 мин., ответы на вопросы – 5 мин.  
The presentation – 15 minutes; questions – 5 minutes.

**09.00–14.00 – Секция 6**  
**09.00–14.00 – Session 6**

**Председатель: Хлопачев Геннадий Адольфович**  
*Chairman: Khlopachev Gennady A.*

- 6.1.** 9.00–9.20 – **Васильев Сергей Александрович.** *Сибирское измерение европейских верхнепалеолитических культур*
- 6.1.** 9.00–9.20 – **Vasilyev Sergey A.** *Siberian Dimension of the Upper Palaeolithic European Cultures*
- 6.2.** 9.20–9.40 – **Федорченко Александр Юрьевич,** Козликин Максим Юрьевич, Шуньков Михаил Васильевич. *Костяные орудия и украшения начала верхнего палеолита из южной галереи Денисовой пещеры (по материалам полевых работ 2017–2018)*
- 6.2.** 9.20–9.40 – **Fedorchenko Alexander Y.,** Kozlikin Maxim Y., Shunkov Mikhail V. *Bone implements and decorations of the beginning of the Upper Palaeolithic from the southern gallery of Denisova Cave (based on field work materials 2017–2018)*
- 6.3.** 09.40–10.00 – **Cook Jill.** *The importance of the eastern Gravettian in understanding female imagery*
- 6.4.** 10.00–10.20 – **Демещенко Светлана Алексеевна.** *Женские статуэтки позднего палеолита: специфика образа и вариабельность формы (проблемы исследовательского подхода)*
- 6.4.** 10.00–10.20 – **Demeshchenko Svetlana A.** *Female figurines of the Late Palaeolithic: the specific features of the image and the form variability (problems of the research approach)*
- 6.5.** 10.20–10.40 – **Житенев Владислав Сергеевич.** *Ископаемые раковины и белемниты Сунгиря*
- 6.5.** 10.20–10.40 – **Zhitenev Vladislav S.** *Fossil Shells and Belemnites of Sungir*

**10.40–11.00 – Кофе-брейк**  
**10.40–11.00 – Coffee break**

**Председатель: Лев Сергей Юрьевич**  
*Chairman: Lev Sergey Yu.*

- 6.6.** 11.00–11.20 – **Nițu Elena-Cristina,** Florin Ionuț Lupu, Marian Leu, Marin Cârciumar, Adrian Bălășescu, Ovidiu Cîrstina, Adrian Nicolae, Daniel-Dumitru Popa, Andrei Smeu. *New Upper Palaeolithic discoveries on the Bistrița valley (north-eastern Romania): results of recent surveys and first approximations of chronology*

- 6.7. 11.20–11.40 – [Леонова Наталья Борисовна], **Виноградова Екатерина Александровна**. *Этапы формирования основного слоя Каменной Балки II по данным микростратиграфии*
- 6.7. 11.20–11.40 – [Leonova Natalya B.], **Vinogradova Ekaterina A.** *Stages of the formation of the Kamennaya Balka II main layer according to microstratigraphy*
- 6.8. 11.40–12.00 – **Симоненко Антон Анатольевич**, Хайкунова Нина Анатольевна. *Существовали ли наземные конструкции на стоянке Третий мыс (к вопросу об интерпретации структур второго слоя памятника)?*
- 6.8. 11.40–12.00 – **Simonenko Anton A.**, Khaikunova Nina A. *Were there any ground structures at the Third Cape site (regarding the interpretation of the site's second layer structures)?*
- 6.9. 12.00–12.20 – **Леонова Елена Викторовна**. *Черты восточного эпиграветта в каменной индустрии поздней поры верхнего палеолита Северного Кавказа*
- 6.9. 12.00–12.20 – **Leonova Elena V.** *Features of the Eastern Epigravettian stone industry of the North Caucasus Late Upper Palaeolithic*
- 6.10. 12.20–12.40 – **Родионов Антон Михайлович**. *Трасологический анализ каменного инвентаря верхнепалеолитических стоянок Дивногорье 1, Дивногорье 9*
- 6.10. 12.20–12.40 – **Rodionov Anton M.** *The results of traceological analysis of lithic assemblages of the Upper Palaeolithic sites Divnogorye 1, Divnogorye 9*

**12.40–13.00 – Кофе-брейк**

**12.40–13.00 – Coffee break**

*Председатель: Cook Jill*

*Chairman: Cook Jill*

- 6.11. 13.00–13.20 – **Еськова Дарья Кирилловна**. *Эпиграветт Подесенья: разнообразие технологических традиций*
- 6.11. 13.00–13.20 – **Eskova Daria K.** *Epigravettian of the river Desna region: A Variety of Technological Traditions*
- 6.12. 13.20–13.40 – **Медведев Станислав Павлович**, Кандинов Михаил Николаевич, Янюшкина Анастасия Сергеевна. *Результаты полевых исследований 2016–2018 годов на Авдеевской позднепалеолитической стоянке (история, результаты, перспективы)*
- 6.12. 13.20–13.40 – **Medvedev Stanislav P.**, Kandinov Mikhail N., Yanyushkina Anastasia S. *The results of field investigations 2016–2018 at the Avdeevo Late Palaeolithic site (history, results, prospects)*
- 6.13. 13.40–14.00 – Тимофеенко Анна Григорьевна, **Вашанов Александр Николаевич**, Горшков Александр Дмитриевич. *Предварительные итоги исследования палеолитического местонахождения у д. Новоселки в низовьях реки Сож (ЮВ Беларусь)*
- 6.13. 13.40–14.00 – Timofeenko Anna G., **Vashanov Alexander N.**, Harshkou Alexander D. *Preliminary results of the investigations of the Palaeolithic location near the village Novoselki on the lower Sozh River (SE Belarus)*

**14.00–15.00 – Обед**

**14.00–15.00 – Lunch**



15.00–17.00 – Экскурсии на стоянки Хотылёво 2 и Хотылёво 6  
15.00–17.00 – Field excursion to the Khotylevo 2 and Khotylevo 6 sites

**15 СЕНТЯБРЯ, ВОСКРЕСЕНЬЕ**  
**15<sup>TH</sup> SEPTEMBER, SUNDAY**

9.00–14.00 – Экскурсия в Юдиново  
9.00–14.00 – Field excursion to the site Yudinovo

14.00–15.00 – Обед  
4.00–15.00 – Lunch

15.00 – Выезд в Брянск  
15.00 – Departure from Yudinovo to Bryansk

**16 СЕНТЯБРЯ, ПОНЕДЕЛЬНИК**  
**16<sup>TH</sup> SEPTEMBER, MONDAY**

10.00–12.00 – Секция 7. Постерные доклады (5 мин.)  
10.00–12.00 – Session 7. Poster presentations (5 min)

*Модераторы:* К.Н. Гаврилов, А.К. Очередной  
*Moderators:* Gavrilov Konstantin N., Otcherednoy Aleksander K.

- 7.1. Успенская Олеся Игоревна. *Результаты трасологического анализа сколов без вторичной обработки из верхнепалеолитического культурного слоя в пещере Двойная*
- 7.1. Uspenskaya Olesya I. *The results of the traceological analysis of non-retouched flakes of the Upper Palaeolithic cultural layer of the Dvoynaya cave*
- 7.2. Горшков Александр Дмитриевич, Велент-Щербач Светлана Сергеевна, Ткачёва Мария Ивановна. *Находки со стоянки Елисеевичи 1 в фондах Гродненского государственного историко-археологического музея*
- 7.2. Harshkou Alexander D., Velent-Scherbach Svetlana S., Tkacheva Maria I. *Artifacts from the site Eliseevichy 1 in Grodno State Historical and Archaeological Museum collections*
- 7.3. Гурьянов Валерий Николаевич, Чубур Артур Артурович. *Супоневская стоянка: история изучения, современное состояние и перспективы исследований*
- 7.3. Guryanov Valery N., Chubur Artur A. *The site Suponevo: history of investigations, current status and research prospects*
- 7.4. Горшков Александр Дмитриевич, Калечиц Елена Геннадьевна, Колосов Александр Владимирович. *Кремневый инвентарь памятника Юровичи (по материалам исследований 2006 г.)*
- 7.4. Harshkou Alexander D., Kalechits Elena G., Kolosov Aleksandr V. *Flint artifacts from the site Yurovichi (based on the results of 2006 field season)*

- 7.5. **Идрисов Идрис Абдулбутаевич.** *Особенности природы Прикаспия в периоды крупных регрессий позднего плейстоцена-голоцена*
- 7.5. **Idrisov Idris A.** *Natural features of the Caspian region during periods of major regressions of the Late Pleistocene-Holocene*
- 7.6. **Курбанов Реджеп Нурмурадович,** Шнайдер Светлана Владимировна, Алишер-Кызы, С. *Эпипалеолит Юго-Восточного Прикаспия в свете новых данных по геохронологии и палеогеографии*
- 7.6. **Kurbanov Redzep N.,** Schneider Svetlana V., Alisher-Kyzy, S. *Epipalaeolithic of the South-East Caspian in the light of new data on geochronology and palaeogeography*
- 7.7. **Малахай Юлия Максимовна.** *Ремонтаж продуктов расщепления кремня мастерской Выдылыха на Северском Донце*
- 7.7. **Malachai Yulia M.** *Flint knapping products refitting in workshop site of Vydylakha, Seversky Donets*

**12.00–12.30 – Кофе-брейк**

**12.00–12.30 – Coffee break**

**12.30–14.30 – Показ коллекций Хотылёво I, Хотылёво 2, Хотылёво 6 и Бетово.**

*Модераторы: К.Н. Гаврилов, А.К. Очередной*

**12.30–14.30 – Presentation of collections of the sites Khotylevo I, Khotylevo 2, Khotylevo 6 and Betovo.**

*Moderators: Gavrilov Konstantin N., Otcherednoy Aleksander K.*

**14.30–15.30 – Общая дискуссия и закрытие конференции**

**14.30–15.30 – General discussion and closing of the conference**

*ДЛЯ ЗАМЕТОК*